ΡΗΜΑΤΑ (δηλώνουν ότι κάποιος ενεργεί( =κάνει κάτι), παθαίνει κάτι ή βρίσκεται σε μία κατάσταση)
(Μέρη του λόγου (10):6 κλιτά (κλίνονται): άρθρο / ουσιαστικό / επίθετο / αντωνυμία / ρήμα / μετοχή + 4 άκλιτα (δεν κλίνονται): πρόθεση, σύνδεσμος, επίρρημα, επιφώνημα). Τα ρήματα έχουν :
· 2 φωνές :   α) Ενεργητική    :  (πχ: λύω)
                     β) Μέση             :  (πχ: λύομαι)                         
· 4 διαθέσεις : α) ενεργητική : κάποιος ενεργεί και η ενέργεια μεταβαίνει(=πηγαίνει) κάπου 
                                                                                                   πχ:     ἐγώ       ὁμολογῶ     τήν ἀλήθειαν.
                        β) παθητική   : κάποιος δέχεται την ενέργεια 
                                                                                                       πχ: ἡ ἀλήθεια ὁμολογεῖται ὑπ’ ἐμοῦ(=από μένα).
                        γ) μέση           : κάποιος ενεργεί και η ενέργεια επιστρέφει σ’αυτόν  
                                                                                                   πχ: λούομαι. / λούω ἐμαυτόν. (=λούζω τον εαυτό μου) 
                        δ) ουδετέρα : κάποιος βρίσκεται σε μία κατάσταση (πχ: κάθομαι)  
                                                                                                  πχ: ἐγώ κάθομαι.         
· 2 συζυγίες(=ομάδες):α)Στην 1η συζυγία ανήκουν τα ρήματα που λήγουν στην ενεργητική φωνή σε -ω  και στη μέση φωνή σε -ομαι  (πχ:λύω - λύομαι)
                                    β)Στην 2η συζυγία ανήκουν τα ρήματα που λήγουν στην ενεργητική φωνή σε -μι και στη μέση φωνή σε -μαι (πχ:δείκνυμι-δείκνυμαι) 
· 4 εγκλίσεις : α) Οριστική          (δηλώνει το πραγματικό)
                        β) Υποτακτική     (        »      το προσδοκώμενο (=αυτό που επιθυμούμε) / προτροπή)  
                        γ) Ευκτική             (       »   κυρίως ευχή)
                        δ) Προστακτική   (      »     προσταγή)
· 7 χρόνους : α) Ενεστώτας                                    αρκτικός1            παρόν                                    διάρκεια
                      β) Παρατατικός                                ιστορικός2           παρελθόν                              διάρκεια
                      γ) Μέλλοντας3                                  αρκτικός             μέλλον                                   διάρκεια ή συνοπτικό  
                      δ) Αόριστος                                       ιστορικός           παρελθόν                               συνοπτικό
                      ε)     Παρακείμενος                          αρκτικός            παρόν                                     τετελεσμένο
                    στ) *  Υπερσυντέλικος                       ιστορικός          παρελθόν                               τετελεσμένο
                      ζ)      (Συντελεσμένος Μέλλοντας αρκτικός            μέλλον δεν μαθαίνουμε)            τετελεσμένο
1ο αρκτικός χρόνος αναφέρεται στο παρόν ή στο μέλλον / 2ο ιστορικός χρόνος αναφέρεται στο παρελθόν. Μόνον η Οριστική των ιστορικών χρόνων δηλώνει παρελθόν / 3στα αρχαία υπάρχει 1μέλλοντας· μεταφράζεται είτε ως εξακολουθητικός είτε ως στιγμιαίος. Υπάρχουν ωστόσο ρήματα που έχουν περισσότερους από έναν μέλλοντα /
*οι χρόνοι: Παρακείμενος, Υπερσυντέλικος, Συντ. Μέλλοντας είναι συντελικοί, δηλ. δηλώνουν το τετελεσμένο =ολοκληρωμένη (=τελειωμένη) ενέργεια, υφίσταται το αποτέλεσμα της ενέργειας στο παρόν (Παρακείμενος- έχω διαβάσει), στο παρελθόν (Υπεσυντέλικος – είχα διαβάσει), στο μέλλον (Συντ. Μέλλοντας – θα έχω διαβάσει) 

	· 3 πρόσωπα: 1) πρώτο   α’
                        : 2)δεύτερο  β’
                        : 3) τρίτο      γ’
	· 3 αριθμούς: ενικός             (για 1)
                        πληθυντικός (για πολλά) 
                       δυϊκός           (για 2)   - (δεν τον μαθαίνουμε)     



· 2 ονοματικούς τύπους :   1) Απαρέμφατο 
                                               2) Μετοχή

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ
	
	ΕΓΚΛΙΣΕΙΣ
	Ονοματικοί τύποι ρήματος 

	Χρόνοι          πρ-αρ
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	     Απαρέμφατο / Μετοχή

	Ενεστώτας             α’εν                           
(αρκτικός)              β’εν                                             
                      γ’εν
                     α’πλ
                     β’πλ     
                    γ’πλ
	λύω
λύεις
λύει
λύομεν
λύετε
λύουσι(ν)
	λύω 
λύῃς
λύῃ
λύωμεν
λύητε
λύωσι(ν)
	λύοιμι 
λύοις
λύοι*
λύοιμεν
λύοιτε
λύοιεν

	-
λῦε
λυέτω
-
λύετε
λυόντων / λυέτωσαν
	λύειν 


ὁ λύων
ἡ λύουσα
τό λῦον

	Παρατατικός         α’εν              (ιστορικός)            β’εν                
                       γ’εν
                       α’πλ
                       β’πλ  
                       γ’πλ                         

	ἔλυον
ἔλυες
ἔλυε
ἐλύομεν
ἐλύετε
ἔλυον

	
            

δεν έχει

	
                   

δεν έχει

	
δεν έχει

	


δεν έχει

	Μέλλοντας            α’εν
(αρκτικός)              β’εν
                      γ’εν
                      α’πλ
                      β’πλ
                      γ’πλ

	λύσω
λύσεις
λύσει
λύσομεν
λύσετε
λύσουσι(ν)
	


δεν έχει


	λύσοιμι
λύσοις
λύσοι*
λύσοιμεν
λύσοιτε
λύσοιεν
	

δεν έχει


	λύσειν 
                                                                              

ὁ λύσων
ἡ λύσουσα
τό λῦσον                

	Αόριστος               α’εν
(ιστορικός)            β’εν
                        γ’εν
                        α’πλ
                     β’πλ
                      γ’πλ

	ἔλυσα
ἔλυσας
ἔλυσε(ν)
ἐλύσαμεν
ἐλύσατε
ἔλυσαν
	λύσω
λύσῃς
λύσῃ
λύσωμεν
λύσητε
λύσωσι(ν)
	λύσαιμι
λύσαις / λύσειας
λύσαι* / λύσειε(ν)
λύσαιμεν
λύσαιτε
λύσαιεν & λύσειαν   

	-
λῦσον
λυσάτω
-
λύσατε
λυσάντων & λυσάτωσαν

	λῦσαι


· ὁ λύσας
ἡ λύσασα
τό λῦσαν

	Παρακείμενος      α’εν
(αρκτικός)             β’εν
(συντελικός)         γ’ εν
                        α’πλ     
                     β’πλ   
                     γ’πλ

	λέλυκα
λέλυκας
λέλυκε
λελύκαμεν
λελύκατε
λελύκασι(ν)
	[bookmark: Screentip]λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός ὦ
λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός  ᾖς
λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός  ᾖ
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα ὦμεν 
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα ἦτε
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα ὦσι
	λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός  εἴην
λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός  εἴης
λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός  εἴη
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα εἴημεν / εἶμεν
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα εἴητε / εἶτε
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα εἴησαν / εἶεν
	[bookmark: Screentip1]                                -
λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός   ἴσθι
λελυκώς/λελυκυῖα/λελυκός   ἔστω
[bookmark: προστακτική]                               -
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα ἔστε 
λελυκότες/λελυκυῖαι/λελυκότα ἔστων/ὄντων/ἔστωσαν
	        
λελυκέναι

ὁ λελυκώς 
ἡ λελυκυῖα
τό λελυκός



	Υπερσυντέλικος   α’εν
(ιστορικός)            β’εν 
(συντελικός)          γ’εν
α’πλ
                             β’πλ
γ’πλ                             
	ἐλελύκειν
ἐλελύκεις
ἐλελύκει
ἐλελύκεμεν
ἐλελύκετε
ἐλελύκεσαν 
	


δεν έχει
 
	


δεν έχει
	


δεν έχει
	


δεν έχει


· (ν) : εντός παρενθέσεων σημειώνεται το ευφωνικό ν, δηλαδή υπάρχει αν ακολουθεί φωνήεν/δίφθογγος και δεν υπάρχει αν ακολουθεί σύμφωνο. 
· Οι δίφθογγοι είναι μακρόχρονες, εκτός από το αι και οι στο τέλος της λέξεως που είναι βραχύχρονα. Εξαίρεση: η ευκτική (λύοι, λύσοι,λύσαι: μακρά)
· Υποτακτική, Ευκτική και Προστακτική Παρακειμένου σχηματίζονται περιφραστικώς από μετοχή παρακειμένου ενεργητικής φωνής και υποτακτική, ευκτική και προστακτική του εἰμί αντίστοιχα.
· Προσοχή! Οριστική Μέλλοντος και Υποτακτική Αορίστου μοιάζουν μεταξύ τους όσο Οριστική Ενεστώτος με Υποτακτική Ενεστώτος.
· Προσοχή! Το -υ- στο ρήμα λύω είναι σε ενεστώτα, παρατατικό, μέλλοντα, αόριστο μακρό  // σε παρακείμενο, υπερσυντέλικο βραχύ  
· Προσοχή! Μετοχή Αορίστου: κατάληξη:  αρσ. –ας (μακρό), θηλ. –ασα (το 1ο -α- μακρό, το 2ο -α- βραχύ), ουδ. –αν (βραχύ)

ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ – ΜΕΣΗ ΔΙΑΘΕΣΗ
	
	ΕΓΚΛΙΣΕΙΣ
	Ονοματικοί τύποι ρήματος 

	Χρόνοι
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	      Απαρέμφατο / Μετοχή

	Ενεστώτας                α’εν                           
(αρκτικός)                 β’εν                                             
                      γ’ εν
                     α’πλ
                     β’πλ     
                 γ’πλ
	λύομαι
λύῃ & λύει
λύεται
λυόμεθα
λύεσθε
λύονται
	λύωμαι 
λύῃ
λύηται
λυώμεθα
λύησθε
λύωνται
	λυοίμην 
λύοιο
λύοιτο
λυοίμεθα
λύοισθε
λύοιντο

	-
λύου
λυέσθω
-
λύεσθε
λυέσθων / λυέσθωσαν
	λύεσθαι


ὁ λυόμενος
ἡ λυομένη
τό λυόμενον

	Παρατατικός            α’εν              (ιστορικός)               β’εν                
                                   γ’εν
                                   α’πλ
                                   β’πλ  
                                   γ’πλ                         

	ἐλυόμην
ἐλύου
ἐλύετο
ἐλύομεθα
ἐλύεσθε
ἐλύοντο

	
            

δεν έχει

	
                   

δεν έχει

	
               

δεν έχει

	


δεν έχει


	Μέλλοντας               α’εν
(αρκτικός)                β’εν
                                  γ’εν
                                  α’πλ
                                  β’πλ
                                  γ’πλ

	λύσομαι
λύσῃ & λύσει
λύσεται
λυσόμεθα
λύσεσθε
λύσονται
	


δεν έχει


	λυσοίμην
λύσοιο
λύσοιτο
λυσοίμεθα
λύσοισθε
λύσοιντο
	


δεν έχει
	λύσεσθαι                                                                              
    

ὁ λυσόμενος
ἡ λυσομένη
τό λυσόμενον              

	Αόριστος                  α’εν
(ιστορικός)              β’εν
                                  γ’εν
                                  α’πλ
                               β’πλ
                               γ’πλ

	ἐλυσάμην
ἐλύσω
ἐλύσατο
ἐλυσάμεθα
ἐλύσασθε
ἐλύσαντο
	λύσωμαι 
λύσῃ
λύσηται
λυσώμεθα
λύσησθε
λύσωνται
	λυσαίμην
λύσαιο
λύσαιτο
λυσαίμεθα
λύσαισθε
λύσαιντο    

	-
λῦσαι
λυσάσθω
-
λύσασθε
λυσάσθων / λυσάσθωσαν

	λύσασθαι

ὁ λυσάμενος
ἡ λυσαμένη
τό λυσάμενον              

	Παρακείμενος        α’εν
(αρκτικός)                β’εν
(συντελικός)            γ’ εν
                        α’πλ     
                     β’πλ   
                     γ’πλ

	λέλυμαι
λέλυσαι
λέλυται
λελύμεθα
λέλυσθε
λέλυνται
	λελυμένος/λελυμένη/λελυμένον ὦ
λελυμένος/λελυμένη/λελυμένον  ᾖς
λελυμένος/λελυμένη/λελυμένον  ᾖ
λελυμένοι/λελυμέναι/λελυμένα ὦμεν 
λελυμένοι/λελυμέναι/λελυμένα ἦτε
λελυμένοι/λελυμέναι/λελυμένα ὦσι
	λελυμένος/λελυμένη/λελυμένον εἴην
λελυμένος/λελυμένη/λελυμένον εἴης
λελυμένος/λελυμένη/λελυμένον εἴη
λελυμένοι/λελυμέναι/λελυμένα εἴημεν & εἶμεν
λελυμένοι/λελυμέναι/λελυμένα εἴητε & εἶτε
λελυμένοι/λελυμέναι/λελυμένα εἴησαν & εἶεν
	 -
λέλυσο
λελύσθω
-
λέλυσθε
λελύσθων / λελύσθωσαν
	λελύσθαι      

ὁ λελυμένος
ἡ λελυμένη 
τό λελυμένον

	Υπερσυντέλικος     α’εν
(ιστορικός)               β’εν
(συντελικός)             γ’εν
α’πλ
β’πλ
γ’πλ                             

	ἐλελύμην
ἐλέλυσο
ἐλέλυτο
ἐλελύμεθα
ἐλέλυσθε
ἐλέλυντο
	


δεν έχει

	


δεν έχει
	


δεν έχει
	


δεν έχει


· Υποτακτική και Ευκτική Παρακειμένου σχηματίζονται περιφραστικώς από μετοχή παρακειμένου μέσης φωνής + υποτακτική και ευκτική του εἰμί αντίστοιχα.
· Προσοχή! Οριστική Μέλλοντος και Υποτακτική Αορίστου μοιάζουν μεταξύ τους όσο Οριστική Ενεστώτος με Υποτακτική Ενεστώτος.
· Προσοχή! Το -υ- στο ρήμα λύω είναι σε ενεστώτα, παρατατικό, μέλλοντα, αόριστο μακρό  // σε παρακείμενο, υπερσυντέλικο βραχύ  

ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ – ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΔΙΑΘΕΣΗ
Παθητικός Ενεστώτας όπως ο μέσος
Παθητικός παρατατικός όπως ο μέσος
	
	ΕΓΚΛΙΣΕΙΣ
	Ονοματικοί τύποι ρήματος 

	
	ΟΡΙΣΤΙΚΗ
	ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
	ΕΥΚΤΙΚΗ
	ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
	      Απαρέμφατο       /           Μετοχή

	Παθητικός               α’εν Μέλλοντας              β’εν
                                  γ’εν
     +θη                      α’πλ
                                  β’πλ
                                  γ’πλ
                                  

	λυθήσομαι
λυθήσῃ & λυθήσει
λυθήσεται
λυθησόμεθα
λυθήσεσθε
λυθήσονται
	


δεν έχει


	λυθησοίμην
λυθήσοιο
λυθήσοιτο
λυθησοίμεθα
λυθήσοισθε
λυθήσοιντο
	


δεν έχει
	λυθήσεσθαι                                                                              
    

ὁ λυθησόμενος
ἡ λυθησομένη
τό λυθησόμενον              

	 Παθητικός               α’εν
 Αόριστος                 β’εν
                                  γ’εν
                                  α’πλ
                               β’πλ
                               γ’πλ

	ἐλύθην
ἐλύθης
ἐλύθη
ἐλύθημεν
ἐλύθητε
ἐλύθησαν
	λυθῶ
λυθῇς
λυθῇ
λυθῶμεν
λυθῆτε
λυθῶσι(ν)
κατάληξη σαν υποτακτική εἰμί
	λυθείην
λυθείης
λυθείη
λυθείημεν  /λυθεῖμεν
λυθείητε / λυθεῖτε
λυθείησαν / λυθεῖεν    
κατάληξη σαν ευκτική εἰμί
	-
λύθητι
λυθήτω
-
λύθητε
λυθέντων / λυθήτωσαν

	λυθῆναι

ὁ λυθείς
ἡ λυθεῖσα
τό λυθέν              


Παθητικός Παρακείμενος όπως ο μέσος
Παθητικός Υπερσυντέλικος όπως ο μέσος


Ρήμα                                                                                           νέα ελληνικά                                                                        παθητικός Αόριστος         
	ἀξιόομαι-ἀξιοῦμαι  
βαπτίζομαι
βεβαιόομαι-βεβαιοῦμαι 
βραβεύομαι
βελτιόομαι-βελτιοῦμαι
(ἀπο)βιβάζομαι
(ἀπο)βάλλομαι
βλάπτομαι 

βρέχομαι
γεννάομαι-γεννῶμαι (=γεννιέμαι)
γεύομαι
(δια)γιγνώσκομαι
γοητεύομαι
δαμάζομαι
δανείζομαι
δαπανάομαι-δαπανῶμαι 
δηλόομαι-δηλοῦμαι 
δημιουργέομαι-δημιουργοῦμαι 
δημοσιεύομαι  
διδάσκομαι                              
δικαιόομαι-δικαιοῦμαι          
δεσμεύομαι
δέχομαι  
δημεύομαι 
διχάζομαι  
διώκομαι  
δοξάζομαι
δέομαι-δοῦμαι(= δένομαι)   
(ὑπο)δουλόομαι      
ἐγγυάομαι-ἐγγυῶμαι
(ἐξ)εγείρομαι
ζημιόομαι-ζημιοῦμαι    
ζητέομαι-ζητοῦμαι     
θανατόομαι-θανατοῦμαι     
θεραπεύομαι                          
θάπτομαι                                  

θερμαίνομαι                  
θεωρέομαι-θεωροῦμαι    
ἐθίζομαι        
θυσιάζομαι                                   
ἐπιμέλομαι & ἐπιμελοῦμαι

	αξιώθηκα 
βαπτίσθηκε     
βεβαιώθηκα
βραβεύθηκα
βελτιώθηκα
αποβιβάσθηκα / αποβιβάστηκα
αποβλήθηκε 
βλάφθηκε

βράχηκα 
γεννήθηκα
γεύθηκα
διαγνώσθηκε
γοητεύθηκα 
δαμάστηκε 
δανείσθηκα/δανείστηκα
δαπανήθηκε                
δηλώθηκα                     
δημιουργήθηκα     
δημοσιεύθηκε                
διδάχθηκε                   
δικαιώθηκα                   
δεσμεύτηκα              
δέχτηκα/δέχθηκα
δημεύθηκε      
διχάστηκε    
διώχθηκα 
δοξάσθηκα    
δέθηκα   
υποδουλώθηκε     
εγγυήθηκα
εξεγέρθηκα
ζημιώθηκα     
ζητήθηκε    
θανατώθηκε       
θεραπεύτηκε/θεραπεύθηκε     
θάφτηκε /
 ετάφη          
θερμάνθηκε           
θεωρήθηκε               
εθίστηκε                
θυσιάστηκα    
[bookmark: _GoBack]επιμελήθηκα
	ἠξιώθην 
ἐβαπτίσθη
ἐβεβαιώθην
ἐβραβεύθην
ἐβελτιώθην
(ἀπ)εβιβάσθην
(ἀπ)εβλήθη
ἐβλάφθη    παθητικός αόριστος Α’
ἐβλάβη       παθητικός αόριστος Β’   
ἐβράχην      παθητικός αόριστος Β’
ἐγεννήθην  (αυτός είναι γεννηθείς/αυτή γεννηθεῖσα το 1999)
ἐγεύθην
(δι)εγνώσθη
ἐγοητεύθην
έδαμάσθη
ἐδανείσθην
ἐδαπανήθη
ἐδηλώθην
ἐδημιουργήθην
ἐδημοσιεύθη     
ἐδιδάχθη              (διδαχθεῖσα ὕλη)     
ἐδικαιώθην    
ἐδεσμεύθην 
ἐδέχθην
ἐδημεύθη
ἐδιχάσθη 
ἐδιώχθην
ἐδοξάσθην
ἐδέθην
(ὑπ)εδουλώθη
ἠγγυήθην
(ἐξ)ηγέρθην
ἐζημιώθην 
ἐζητήθη
ἐθανατώθη
ἐθεραπεύθη
ἐθάφθη   παθητικός αόριστος Α’
ἐτάφη   παθητικός αόριστος Β’   
ἐθερμάνθη
ἐθεωρήθη
ἠθίσθη
ἐθυσιάσθην 
ἐπεμελήθην 



                                     
                                                                               


